

Marilyn Williams is Helping Conserve Calgary

Marilyn Williams aide à conserver Calgary

by/par Daria Cohen



Photos:

Over 7 years ago, Marilyn Williams and her husband decided to purchase an Edwardian-style century home in the Cliff Bungalow-Mission area of Calgary, home to some of the oldest and most significant buildings in the city. It was at that moment that heritage really became her muse. Originally a high-tech engineer, Marilyn's interests had taken her in other directions. But she felt the house and neighbourhood were offering her a way to rediscover the city and explore its rich history.

After quitting her day job in 2009, Marilyn went to England to pursue a master's in conservation studies at the University of York, where her thesis focused on heritage management plans for inner-city communities. Upon her return, she followed a new path in heritage management consulting and is currently working on developing heritage conservation districts in Calgary.

But it is the volunteer work that shows her true commitment to heritage conservation. Marilyn sits on the board of the Cliff Bungalow-Mission Community Association as director of the heritage committee, a hard-working group eager to preserve the area's heritage character. She is also a founding member of the Community Heritage Roundtable, has been an active member of the Calgary Heritage Initiative Society, and leads walking tours of her neighbourhood. Through these tours, she has advocated for a "cathedral district" around St. Mary's Basilica to restrict building heights for adjacent new development.

To round out her involvement in the community, Marilyn also played a lead role in the hugely successful "Century Homes Calgary" event (winner of the 2012 Governor General's History Award for Excellence in Community Programming), organizing participants in her neighbourhood and coordinating leaders from the 30 participating areas. Her own heritage home became the distribution centre where 500 banners and yard signs were handed out right from her front porch. Marilyn truly embodies the spirit of giving back to her community. "Our neighbourhood has achieved many successful projects that share our story. But it is the traditional buildings and streetscapes themselves which are the very best storytellers; it is these living memories that I am passionate to see preserved for generations to come."

Il y a plus de sept ans, Marilyn Williams et son mari ont acheté une maison centenaire de style édouardien dans le quartier Cliff Bungalow-Mission de Calgary, où se trouvent certains des bâtiments les plus anciens et les plus importants de la ville. C'est à ce moment que le patrimoine est véritablement devenu sa passion. Marilyn était ingénieure en haute technologie, et ses intérêts l'avaient entraînée dans d'autres directions. Mais elle a vu dans la maison et le quartier un moyen de redécouvrir la ville et explorer sa riche histoire.

Après avoir quitté son emploi en 2009, Marilyn s'est rendue en Angleterre pour obtenir une maîtrise en conservation à l'University of York. Sa thèse portait sur les plans de gestion du patrimoine dans les centres-villes. À son retour, elle a emprunté une nouvelle voie, devenant consultante en gestion du patrimoine. Elle travaille actuellement à la mise en place de districts de conservation du patrimoine à Calgary.

C'est toutefois son bénévolat qui révèle son véritable engagement en faveur de la conservation du patrimoine. Marilyn siège au conseil d'administration de l'association communautaire de Cliff Bungalow-Mission, à titre de responsable du comité du patrimoine. Ce groupe se consacre à la préservation du caractère patrimonial du secteur. Elle est aussi membre fondatrice de la table ronde communautaire sur le patrimoine et elle a été membre active de la Calgary Heritage Initiative Society. Elle dirige par ailleurs des visites à pied de son quartier, et elle a milité en faveur d'un « district de la cathédrale » autour de la cathédrale St. Mary's afin de limiter la hauteur des nouveaux bâtiments dans les environs.

Pour compléter le bilan de son action communautaire, Marilyn a aussi joué un rôle de premier plan dans l'activité « Century Homes Calgary » qui a connu un énorme succès (lauréate 2012 du Prix d'histoire du gouverneur général pour l'excellence des programmes communautaires). Elle a organisé l'action des participants dans son quartier et coordonné celle des responsables des 30 secteurs participants. Sa propre maison patrimoniale est devenue le centre de distribution de 500 bannières et pancartes qu'on venait chercher sur son perron. Marilyn incarne véritablement la volonté de contribuer

à la communauté. « Notre quartier a mené à bien de nombreux projets qui racontent notre histoire, dit-elle. Mais c'est les bâtiments traditionnels et les paysages urbains eux-mêmes qui sont les plus éloquents. Ce sont des souvenirs vivants que je tiens ardemment à voir préservés pour les générations futures. »

